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Milliárdos játékok a szegedi városházán 
Básthy Gábor: „A kiszivárogtatás az ÁPY Rt. érdeke" A szegedi önkormányzat 2,5 milliárd forintot 

követel az állam privatizációs szervezeteitől. A 
szegedi önkormányzat és az APV Rt. közötti 
tárgyalássorozat ténye és részeredménye, az 
egyezkedés eddig alkalmazott módszere a város 
vezetőinek keddi sajtótájékoztatóján vált közis-
mertté. Hogyan fogadták az információt a költ-
ségvetési rendeletet nemrégiben elfogadó váro-
satyák? Alább az e kérdésre adott válaszokat kö-

rozata h iányában - ez az 
„eszemesz"-ből következik 
- sem az a lpolgármester , 
sem a polgármester nem ír-
hat alá ilyen nagy horderejű 
és anyagi vonatkozású meg-
állapodást. Hogy mi lesz a 
következménye ennek az 
ügynek? Semmi. Mi lett a 
következménye az 50 milliós 
részvényvásárlásnak? Sem-
mi. A 28 fős többség a köz-
gyűlésben - ki ezért, ki azért 
- egyszerűen tudomásul fog-
ja venni, és az élet megy to-
vább... 

Farkas Lász ló önkor-
mányzati képviselő, a Ke-
reszténydemokrata Néppárt 
frakcióvezetője: - Arról tud-
tam, hogy Básthy Gábor tár-
gyalásokat folytat ebben a 
témában. A tárgyalásra való 
felhatalmazás viszont nem 
jelenti azt, hogy bármit is 
aláírhatott volna. Szerintem 
valami fé l reér tésről lehet 
szó, nem hiszem, hogy az al-
polgármester úr olyan lépést 
tett volna, mint amiről a hír 
szólt. Egy ilyen dokumen-
tum aláírásához közgyűlési 
felhatalmazás kell. Nem tud-
tam még szót váltani a pol-
gármester úrral az ügyben, 
az tény, hogy az egész köz-
gyűlés felbolydult. Frakció-
társaim is telefonáltak ne-
kem, de semmi konkrétat 
nem tudtam nekik mondani. 
Hangsúlyozom, elhallásról 
lehet szó, hiszen a polgár-
mesternek is csak 50 millió 
forintig van aláírási joga. Ha 
2,5 milliárd a város követe-
lése, akkor nem elégedhet 
meg a felével az alpolgár-
mester. Egyszerűen kizárt-
nak tartom, hogy Básthy Gá-
bor ilyet tett volna. Azt in-
kább elképzelem, hogy az 
információt az APV Rt. szi-
várogtatta ki szándékosan, 
így akarván javítani a tárgya-
lási pozícióin. 

Juhász Antal képviselő, 
a városüzemeltetési és tulaj-
donosi bizottság elnöke: -
Az egész témáról most hal-
lok először, nem láttam még 
a mai újságot sem. Nem hi-
szem, hogy Básthy felelőtle-
nül aláírt volna bármit is. 

K. F.-Ú. l—V. F. S. 

Tűhegyi József, az előző 
önkormányzati ciklus gazda-
sági ügyekért is felelős al-
polgármestere, az SZDSZ-
frakció tagja: - Nem felel 
meg a valóságnak Básthy 
Gábor alpolgármester állí-
tása, vagyis hogy „a város 
előző vezetése nem hagyott 
hátra dokumentumokat arról, 
hogy átvette a belterületi föl-
dek után járó részvényeket". 
Minden dokumentum, átvé-
teli elismervény, a vagyon-
kataszter a vagyonkeze lő 
iroda iratanyagában találha-
tó. Jellemzőnek találom ezt 
az esetet. A polgármester 
u tólag adta „á ldásá t " a 
gyógyszertári központ priva-
tizációjára kidobott 25 millió 
forintra, de erről a több mint 
egymilliárd forintos akcióról 
sem tudott . A közgyűlés t 
sem tájékoztatták, holott az 
ÁPV Rt.-vei folyó tárgyalá-
sok részeredményének isme-
rete is befolyásolta volna a 
költségvetési vitát. Az elhall-
gatás: félrevezetés. Tudomá-
sul kell venni, hogy a tulaj-
donos nem az alpolgármes-
ter vagy a polgármester, ha-
nem a közgyűlés. 

Beck Zoltán, az önkor-
mányzat pénzügyi bizottsá-
gának elnöke: - Az ügy en-
gem is meglepett. Az eddigi 
i n fo rmác iók a lap ján azt 
mondanám: ügy tűnik, hogy 
idén január 19-én Básthy 
Gábor alpolgármester aláírta 
az ominózus szerződést . . . 
Ugyanakkor : egyszerűen 
nem tudom elhinni, hogy az 
alpolgármester ezt megtette, 
mert a közgyűlés előzetes vé-
leményezése és döntése nél-
kül erre nincs felhatalmazá-
sa. A szervezeti és működési 
szabályzat szellemében kell 
e l já rn i , s az azt suga l l j a , 
hogy még a kisebb „volume-
nű" ügyeket is bizottságok, 
majd a közgyűlés elé kell 
vinni és csak utána írhatjuk 
alá őket. 

Dr. Szi lvásy László, a 
kulturális, közművelődési és 
sportbizottság elnöke: - Szo-
morú vagyok. Szer in tem 
nem az a kérdés, hogy mit írt 
alá és mit nem, hanem az, 
hogy azt jogtalanul, a köz-
gyűlés határozata nélkül tet-
te! A képviselőtestület hatá-

• A szervezeti és műkö-
dési szabályzatnak 
(SZMSZ) megfelelt az 
APV Rt.-vel való tárgya-
lássorozat során alkal-
mazott módszer? 
- Ezt az a l jegyző meg-

vizsgálta. Ez is kiderül majd 
a polgármester csütörtöki 
közleményéből. 

• Egy 2,5 milliárdos kö-
vetelést jelentő ügylet 
részleteként az alpolgár-
mester jogos aláírni 1,2 
milliárd forintról szóló 
szerződést? 
- Szerződést a polgár-

mester jogosult aláírni. E jo-
gát - távolléte esetén - átru-
házhatja. Az ÁPV Rt.-vel 
kötött részegyezség idején 
ez az eset állt fönn. Az 
összeg nagyságrendje azért 
nem jelent aláírási korlátot, 
mivel ami történt, pénzügyi 
művele tnek minős í the tő . 
Mint alpolgármesternek volt 
jogosítványom arra, hogy a 
városnak 1,2 vagy akár 1,7 
mil l iárd for in t készpénzt 
szerezzek. Ha ez hiba, szíve-
sen lemondok! 

0 A polgármester miért 
nem tudott az aláírt rész-
egyezségről? 
- Emlékezetem szerint a 

polgármestert tájékoztattam 
a tárgyalássorozat minden 
részletéről. A szerződés má-
solatát is átadtam. A történ-
tekre egyébként kitér a pol-
gármester közleménye. 

• A közgyűlést nem tájé-

Szeged több-
let bevételi for-
ráshoz juthat . 
Ez örömteli. Ám 
ennek megszer-
zésének körül-
ményei, a város 
vezetői által al-
kalmazott pénz-
szerző módszer 
v i tatható . Az 
ÁPV Rt.-vel 
folytatott tárgya-
lássorozat rész-
leteiről az „ille-
tékest", Básthy 
Gábor alpolgár-
mestert kérdez-
tük. 

„Jogosult vagyok arra, hogy 
pénzt szerezzek. Ha ez hiba, 

lemondok!" (Fotó: Nagy László) 

koztatták a tervekről és a 
fejleményekről, a testület 
nem adta belegyezését 
ehhez az akcióhoz 
- A vagyonkezelő bizott-

ság novemberben tárgyalta 
az ügyet, hozzájárult a Vek-
tor bróker céggel kötött szer-
ződéshez. Tehát a képvise-
lők egy része tudta, mi törté-
nik. A bróker cég tanácsára 
nem széles í te t tük a kört . 
Szeged tárgyalási pozícióit 
ronthatta volna, ha más ön-
kormányzatok is értesülnek 
a fejleményekről. A köz-
gyűlést azért sem tájékoztat-
tuk eddig, mert kétséges a 

tárgyalássorozat kimenetele. 
A folyamat lezárultával pon-
tos információt kap a képvi-
selők testülete. A számok is-
meretében a közgyűlés dönt 
e bevételi többlet felhaszná-
lásáról 

0 Állítólag az ön ,jó is-
merőse" e budapesti cég 
vezetése, azért kapták ők 
a megbízást. S mindket-
ten ,jól jártak volna", ha 
ez az üzlet „összejön "... 
- Ezeket az urakat koráb-

ban nem ismertem. A duna-
újvárosi önkormányzat kép-
viselete hívta föl a figyel-
münket a cégre, mellyel si-

kerdíjas szerződést kötöt-
tünk, így téve érdekeltté őket 
a város j avá t szolgáló j ó 
eredmény elérésében. Ne-
kem ebből a világon semmi 
hasznom sem származik! 

• Az ÁPV Rt.-vel aláírt 
szerződés tartalmaza-e a 
„hírzárlatra" és titkolód-
zásra ösztönző záró ren-
delkezést? 
- A szerződés részleteiről 

nem nyilatkozom. Egyéb-
ként - a tágyalás alakulásá-
tól függően - a kiszivárogta-
tásért felelős ÁPV Rt. ellen 
meg fogjuk tenni a megfele-
lő lépéseket. Ha a város ér-
dekei sérülnek, kártérítési 
pert indítunk. 

• A peren kívüli egyez-
ség „ára", hogy a vitatott 
részletekről és összegek-
ről „elfeledkezik az ön-
kormányzat", s követelé-
sei érvényesítése érdeké-
ben nem indít bírósági 
eljárást? 
- Minden állami vállalat-

ból átalakult céghez kötődő 
követelésünk külön megáll-
apodás részét jelenti. Azokat 
az ügyeket, melyekről nem 
tudunk megegyezni, perre 
visszük. Ilyen infláció mel-
lett azért célszerű a peren kí-
vüli megegyezés , mert a 
most befektetet t pénz na-
gyobb nyereséget hoz, mint 
a minimum két évig tartó bí-
rósági eljárás után megka-
pott összegé. 

0 Miért érdeke az állam 

privatizációs szervezeté-
nek egy ilyen információ 
kiszivárogtatása ? 
- Pol i t ikai ok, hogy e 

szervezet igazolni akarja: a 
megkérdőjelezhető energiap-
rivatizációt követően gesz-
tust gyakorol az önkormány-
zatok felé. Ám érdeke, hogy 
a k i f i ze t endő készpénz 
mennyiségé t csökkentse . 
Ezért ugraszt egymásnak ön-
kormányzatokat. E „hírve-
rés" következménye pedig 
az lehet, hogy nem Szeged, 
hanem más önkormányzat 
jut készpénzhez. Megtörtén-
het, hogy pénz és részvény 
helyett mondjuk kárpótlási 
jegyet adnak, ami legfeljebb 
a városháza tapétázására jó. 

0 A költségvetési vitát 
befolyásolta volna ez az 
információ? 
- Remélem, hogy nem! 

Hiszen abban egyetértettek a 
képviselők, hogy a működés 
f inansz í rozása érdekében 
nem nyúlunk a város vagyo-
nához. Márpedig az APV 
Rt.-vel folytatott tárgyalás-
sorozat egyszeri és megis-
mételhetetlen lehetőséget kí-
nál, amivel bevételi többlet-
hez juthat a város. A képvi-
selők el fogják dönteni, hogy 
„eltitkoltunk" bevételi for-
rást avagy egy tárgyalási fo-
lyamat eredményeként minél 
több pénz kívántunk szerez-
ni a városnak. 

Újszászi Ilona 

Dr. Lippai Pál: A város vagyonáról döntsön a közgyűlés 
A településeknek az egy-

kori állami vállalatok által 
használt belterületi földje-
inek értékéről, a megváltás 
módjáról az önkormányza-
tok és az állam privatizáci-
ós szervezete az előző vá-
lasztási ciklusban harcban 
álltak. E viadal mára me-
gegyzés i kényszerré és 
készséggé szelídült. Miért? 
E kérdésre is válaszol az 
előző önkormányzati cik-
lus szegedi polgárestere, 
dr. Lippai Pál ügyvéd. 

0 Mi az előzménye az 
APV Rt. és az önkor-
mányzatok közötti, a bel-
területi földek megváltá-
sához kötődő tárgyalá-
soknak? 
- Az ál lami vál la la tok 

átalakulásáról szóló jogsza-
bály kimondja: a helyi ön-
kormányzatot illeti meg az 
általuk használt földterület 
értéke. Az összeg mértékéről 
gyakran eltért az átalakult 
cég és az önkormányzat vé-

leménye. Az esetek nagyobb 
részében a cég által jelzett 
értéket vette figyelembe az 
állam. Igazi problémát az je-
lentett, hogy még ennek el-
lentételezését sem kapta meg 
az önkormányzat. Az úgyne-
vezett degressziós szorzót 
a lkalmazták. Az ál talunk 
többször bírált „vagyonará-
nyosító" gyakorlatot 1992-
ben törvényerőre emelték. 
Az Alkotmánybíróság dön-
tése, az önkormányza tok 
eredményes próbaperei kö-
vetkeztében 1995 e le jén 
megsemmisítették a jogsza-
bályt. Azóta számíthatnak az 
önkormányzatok a belterüle-
ti földek tényleges és reális 
értékére. 

0 A város belterületi 
földjeit használó, állami-
ból rt.-vé alakult vállala-
tok által már átadott 
részvények átvételéről 
nincs dokumentum - ál-
lítja a jelenlegi alpolgár-
mester. 

Az ügyvéd szerint: „Az egyezség sokszor jobb, mint 
egy rossz ítélet." (Fotó: Nagy László) 

- Azoknál a vállalatoknál, 
ahol kinyomtatták a részvé-
nyeket, átvettük azokat, át-
vételi elismervény ellené-
ben, amit a polgármesteri hi-
vatal vagyonkezelő irodáján 
bevételeztünk. A kimutatá-
sok elkészítéséről, a részvé-
nyek megőrzéséről gondos-
kodni a vagyonkezelő iroda 

dolga. Az (gy szerzett rész-
vények egyébként részét ké-
pezték annak a vagyonleltár-
nak, amit a választások után, 
az átadáskor készítettünk. 

0 Az elv mára tiszta. Az 
ügyvédet kérdezem: cél-
szerű-e peren kívüli meg-
egyezésre törekedni? 
- Egy jó egyezség mindig 

jobb, mint egy rossz ítélet. A 
politikai beállítottságtól füg-
getlenül a városnak járó leg-
nagyobb vagyoni e lőny 
megszerzése érdekében min-
dent meg kell tennie a képvi-
selő-testületnek. 

0 A gazdasági alpolgár-
mester megtehette volna, 
hogy „lenyel" egy infor-
mációt? 
- Csak annyit válaszolha-

tok: a négy év alatt minden-
ről tudtam. 

0 Mert? 
- Más a stílus jelenleg a 

Városházán. A polgármester 
űr másképpen osztotta el a 
munkát, ő a politikai egyez-
tetésekre, a képviselők kö-
zötti összhang megtalálására 
helyezi a hangsúlyt. Minden, 
a város vagyonát é r in tő 
ügyet a közgyűlés tudomásá-
ra hoztunk. Megfelelő előké-
szítés után dönteni a testület 
joga-

Újszászi 

£ gy ideje nemcsak meglepett, 
hanem lóvá tett polgármeste-

re is van Szegednek. Meg van lóvá 
tett képviselőtestülete és sok-sok 
lóvá tett polgára, akik közül sokan 
a városi költségvetés előtti, dráma-
ian előkészített cirkuszokat látva 
már-már megsajnálták a szocialis-
ta színekben megválasztott polgár-
mestert. Nos, megsajnálni most 
kell: ez az átverés akkora, hogy 
Szeged történetében komolyan kell 
keresgélni a párját. Volt már, 
hogy átejtettek magas funkcióban 
ülő személyeket, de hogy egy város 
egész lakosságából (plusz polgár-
mester, plusz képviselők) csináljon 
egy személy bolondot, ezt nem túl 
gyakran jegyzik fel a krónikák. 

Persze, ha egyáltalán hinni le-
het itt még valakinek. Volt ugye a 
novemberben kidolgozott költség-
vetési tervkoncepció, melyet 
Básthy Gábor alpolgármester is 
ellátott a kézjegyével. Ez hosszú 
pontokon keresztül sorolta a rend-
kívül szigorú elvonásokat, helyi 
adók emelését, stb. Ekkor Szeged 
már tárgyalást kezdett az ÁPV Rt.-
vel, sőt Dunaújváros részére a 

A nagy átverés (?) 
Legfelsőbb Bíróság meg is ítélte az 
ottani önkormányzat követelését. 
Januárban jött az igazi cirkusz: 
Básthy alpolgármester egy drámai 
hangú expozéban bejelentette, 
hogy a költségvetés tervezésekor 
kiderült, további milliók hiányoz-
nak, ezért minden városi intéz-
ménynél lépjen életbe a fűnyíró. 
Ez történt január 19-én. Most már 
tudjuk, hogy alig három nappal 
azelőtt, január 16-án Básthy Gá-
bor már aláírta a bíróságon kívüli 
kiegyezés első részletét. Vagyis az 
egész drámai műsor - melynek 
nyomán a város oktatása a feje te-
tejére állt - úgy indult el, hogy az 
alpolgármester pontosan tudta, az 
idei költségvetés akár két és fél-
milliárddal is gazdagodhat. Erről 
az apróságról sem akkor, sem az-
óta, a költségvetés tárgyalásakor 
egy szó nem esett, pedig talán né-
miképpen alakíthatta volna a dön-
téshozók véleményét. Az már tény-

leg a hab a tortán, hogy a finánc-
tárgyalások és a megállapodáster-
vezetek aláírása közepette Szalay 
István polgármesterrel úgy csinál-
tak, mint a fotelben üldögélő 
nagymamával: megfeledkeztek ró-
la. 

Persze a dolog nemcsak a kép-
viselőtestülettel szembeni titkoló-
zás miatt érdekes. Az mindenki 
előtt nyilvánvaló, hogy az APV 
Rt.-tői befolyó összeget nem sza-
bad a városi intézmények működ-
tetésére felemészteni, ám talán 
meg lehetett volna spórolni vele -
például az iskolákban -azt a kese-
rűséget, amelyről a szocialisták 
szót sem ejtettek választási prog-
ramjukban. Így nem lett volna 
szükség a nyaktilóra, hanem sze-
rét lehetett volna ejteni annak, 
amit amúgy maga Básthy alpol-
gármester szokott mulasztásként 
felróni az előző önkormányzat-
nak: az emberi és fokozatos leépí-

tést. A puccsszerű intézkedések 
helyett lett volna idő az egyeztetés-
re, és a hirtelen elbocsátások he-
lyett pár év kifutással nyugdíjazá-
sokkal és előnyugdíjazásokkal az 
iskolákon belüli feszültséget is el-
kerülhették volna, uram bocsá' 
megspórolva a végkielégítések 
összegét is. 

£ lőbb kellett volna számolni, s 
csak aztán kapkodni a fűnyí-

ró után. A döntéshozó képviselők 
is elég felelősséget elbírnak ahhoz, 
hogy a város pontosan elébük ter-
jesztett anyagi helyzetét mérlegelni 
tudják, főleg miután január 30-án 
(egy teljes hónappal a költségvetés 
tárgyalása előtt!) az ÁPV Rt. is 
aláírta a Szegeddel kötendő első 
egyezséget. Egy hónap telt el úgy, 
hogy a városi működésből a szuszt 
is kiszorították, miközben a köz-
gyűlés mozgási lehetősége egyálta-
lán nem volt olyan csekély, mint 
azt a városi vezetők többször is le-
festették. 

Egyszóval nem jött a farkas. De 
kifogja majd elhinni, ha jön? 

Panak József 

MA 
AZ. MDF szegedi szervezete 

13-16 óra között ügyeletet tart a 
Szeged, Római körút 31. szám 
alatt. 

A KERESZTÉNYDEMOK-
RATA NÉPPÁRT 13 és 17 óra 
között (minden munkanapon) 
ügyeletet tart a Victor Hugó ut-
cai székházában. Pénteken zár-
körú taggyűlési beszámoló az 
országos nagyválasztmány tény-
kedéséről. 

JOGSEGÉLYSZOLGÁLA-
TI F O G A D Ó Ó R Á T tart az 
MSZOSZ Csongrád Megyei 
Képviselete (Szeged, Eszperan-
tó utca 3 -5 . , 1. em. 5.) 14-16 
óráig. Dr. Hajdú István ad felvi-
lágosítást a munkavál la lók, 
munkanélküliek, pályakezdők és 
nyugdíjasok részére. 

A M A G Y A R O R S Z Á G I 
S Z O C I Á L D E M O K R A T A 
PÁRT szegedi szervezete a Fő 
fasor 9. szám alatti helyiségében 
16 órától ingyenes pénzügyi és 
jogi tanácsadást biztosit az ér-
deklődőknek. Tanácsadók: dr. 
Lázár Sándor szakközgazdász, 
dr. Halasi Szilveszter szakjo-
gász. 

közéleti napló 

GILA FERENC térségi és 
foglalkoztatási tanácsnok 16 
órai kezdettel fogadóórát tart a 
polgármesteri hivatal tanácsnoki 
irodájában (Sóhajok hídja alatt). 

DR. TICHY-RÁCS CSABA, 
a 14-es választókerület képvise-
lője lakossági fórumot tart 18 
órától az Alsóvárosi Általános 
Iskolában (Dobó utca). Témája: 
Alsóváros városfejlesztési lehe-
tőségei. Vendége: Nóvák István 
városi főépítész. 

PANCZA ISTVÁN kisgazda 
képviselő lakossági fórumot és 
alapszervezeti alakuló ülést tart 
18 órakor a Heller Ödön Műve-
lődési Házban, Tápén. 

HOLNAP 

A MUNKÁSPÁRT és az 
MSZDP szegedi szervezetei 
16 órakor nőnapi ünnepséget 
tartanak a Fő fasor 9. szám 
alatti Munkás Művelődési 
Központban. 


